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Zápis Komise mládeže 

9. 11. 2023 

online schůze 

zápis: Koutník 

přítomni: Sobčíková (JS), Dejdar (LD), Kopecký (TK), Černý (MČ), Dvořák (JD), Rakowski 
(ZR), Koutník (JK), Větrovcová (HV) 

omluveni: Škrabal 

 

1) Výběrové řízení SpS pro roky 2024-2025 
a. JK představil výsledky výběrového řízení, tedy de facto hodnocení SpS. 
b. Do VŘ se přihlásilo 79 klubů, z toho 68 stávajících, 11 nových. Pro výběrové 

řízení bylo nakonec vyhodnoceno 78 klubů, a to z důvodu stažení přihlášky 
Sokolu Roztoky u Prahy. 

c. Do VŘ se nepřihlásilo 7 stávajících SpS. JS informovala o rozhodnutí 
předsednictva, které odmítlo dodatečné zařazení tří klubů (PSK Olymp Praha, 
AC Sparta Praha a Atletika Stodůlky), které souhrnně podávaly žádost po 
termínu uzavření přihlášek. Nepřihlášené kluby byly také vyhodnoceny 
v rámci SpS, ale nebudou zahrnuty do výsledků VŘ. 

d. Hodnocení SpS proběhlo v souladu s ustanoveními výběrového řízení. 
S novými zájemci byla intenzivní komunikace ze strany oddělení mládeže, aby 
měly řádně započtené body z celého období, zejména body, které z důvodu 
nezařazení klubů v registru ČAS (v rámci SpS) nešlo sečíst automaticky. 

Hlasování: KM souhlasí se zařazením klubů dle dosaženého pořadí do SpS. 

- pro:8 
- proti:0 
- zdrželi se:0 

Hlasování: KM stanovuje maximální příspěvek v SpS pro období 2024-2025 
v úrovni 800.000 Kč a minimální příspěvek 150.000 Kč. 

- pro:6 
- proti:1 
- zdrželi se:1 

 
2) Diskuze k výběrovému řízení SpS 

a. HV a LD zmiňují problematicky vnímané financování v krajích, kde funguje 
atletická akademie a zároveň jsou financovaná SpS. Bod uzavřen s tím, že 
atletická akademie spravuje (podobně jako SCM) již pouze vybranou 
talentovanou mládež dle výkonnosti, zatímco záběr SpS je širší, klubový. 

b. LD a JK komentovali zaměření současného systému na velké kluby. 
Hodnocení preferuje komplexní kluby (žactvo+mládež), zatímco menší 
regionální kluby, které se zaměřují z demografických důvodů pouze na žactvo 
jsou tím omezeni. Diskutována možnost do příštího období Vymezit dvě nebo 
tři kategorie klubů podle jejich působnosti/velikosti/zaměření a také rozlišit 
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příspěvek a resp. jejich hodnocení. JK poznamenal, že současné navržení 
respektuje původní záměr KM akcentovat význam kategorie dorostu a juniorů, 
ale že z VŘ vyplývá zmíněná složitost pro menší kluby. 
 

3) VSCM plus 

a. Detailně představený program VSCM+, a to probráním navržených změn 
v prováděcím pokynu VSCM a v průvodním projektu, který JS bude 
předkládat předsednictvu ČAS. 

Hlasování: KM schvaluje navržené změny v prováděcím pokynu a projekt VSCM 
plus ve znění dle předložených materiálů (přílohou). 

- pro:7 
- proti:0 
- zdrželi se:0 

 
4) Mezikrajové utkání staršího žactva – DNA 

a. JS informovala o přípravách mezikrajového utkání staršího žactva, které se 
má uskutečnit 10. 12. v Ostravě a v Praze. Utkání je připraveno upravenou 
formou DNA. 

b. Živá diskuze na toto téma. 
c. JD a ZR zmínili problematické body z DNA utkání v Holešově. JS: Kritické 

body byly zaslané a měly by být zohledněny v připravených utkáních. 
d. LD vidí jako problematické jednání ze strany ČAS směrem ke KASům a snahu 

prosadit formu DNA přes námitky KASů, spíše než samotnou formu utkání. 
e. Diskutované pohledy na to, co formát může přinést oproti běžnému MKU, 

stejně tak jako srovnávání nároků na uspořádání (finanční a organizační). MČ 
zmínil opakovanou a kladně hodnocenou účast AK Škoda Plzeň na 
mezinárodním DNA. Shoda panuje na tom, že je MKU přikládán velký prostor 
– energie, čas i finance, zatímco jejich přínos ve smyslu budoucí 
reprezentace, ale i přechodu atletů do starších kategorií je diskutabilní a 
nejasný. 

f. Diskuze uzavřena s tím, že nyní utkání proběhne (s tím, že se bude jednat o 
druhou významnější zkušenost v ČR) a podle vyhodnocení se rozhodneme, 
zda budeme formát opakovat a případně na jaké úrovni. 
 

5) Problematika překážek přípravek-žactva a mládež 

JS informovala o připravované schůzce předsedkyně MK na téma překážek a 
nedoporučila předsedkyni KM se účastnit, neboť téma bylo již opakovaně probíráno 
na KM a výstup byl vždy stejný, zachovat současný stav. 
 

6) Přípravka – AK 

           KM projednala problematiku disciplín přípravek v AK2 a KM doporučuje umožnit, aby                       
           se do AK2 mohla zadat libovolná disciplína (tedy nikoliv předem definovaná), vč.    
           možnosti určení, jakou jednotkou budou zaznamenané výsledky (čas, body, umístění,   
           skore).  

 
7) Různé 

a. SCM testovací srazy – informuje JK o jejich přípravě, velkému počtu 
přihlášených atletů. Vedou vedoucí trenéři SCM. 
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i. Nejasná práce metodické komise – JK ocenil rozvoj a úroveň školení 
trenérů, doškolovacích akcí, seminářů. 

ii. JK zmínil, že by očekával větší zapojení či součinnost MK v některých 
oblastech. Např. seminář ČPTM bez vystoupení a reakce členů MK, 
stejně tak trenérský aktiv či doškolovací seminář (tj. de facto největší 
trenérská setkání během roku) – všechny tyto platformy nabízí 
vystoupení/prezentace/uvítání ze strany MK. Trenérsko-metodická 
část v časopisu atletika iniciovaná z OM – byla by však dobrá 
ucelenější dohoda o tom, kdo bude část spravovat a řešit obsah. 
Testovací srazy SCM bez reakcí nebo zapojení MK, stejně tak analýzy 
z testovacích srazů. 

b. Diskuse nad rolí odborné komise a informovaností členů komise.  
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Příloha: Projekt VSCM plus 

 

 

VSCM plus 
cesta k vrcholové atletice 

1. Cíl projektu 

Program VSCM plus+ navazuje na dlouhodobou podporu kategorie U23 s cílem rozšířit tuto 
podporu pro vybrané atlety na nadstandardní úroveň. Cílem je umožnit atletům kontrolovaný 
a systematický rozvoj směrem k vrcholové atletice, a to ve dohledném horizontu při přechodu 
z kategorie U23 do seniorů (nebo dříve). Cílem je nabízet kvalitativně rozdílnou, cílenou a 
transparentní podporu výkonnostně perspektivním atletům. 

2. Zdůvodnění projektu 

Podpora by měla umožnit, aby se vybraný atlet mohl plně soustředit na sport a studium. V 
populaci dospívajících atletů sledujeme dlouhodobě několik trendů: 

• Studijní aspirace – tedy většinová snaha pokračovat ve studiu na některé z českých 
univerzit. 

• S tím souvisí přesun do univerzitního města (s výjimkou atletů, kteří zůstávají v 
domácím prostředí – Praha, Brno, Plzeň…), 

• a s tím související růst výdajů a životních nákladů (nájem, cestování, 
stravování). 

• Zároveň i někteří atleti, kteří se nestěhují (Praha, Brno, Plzeň…) hledají 
osamostatnění (vlastní či studentské bydlení). 

• Snahu o finanční soběstačnost, kterou atleti řeší hledáním brigád či práce. 
• To jde často v rozporu se snahou o zkvalitnění dosavadního výkonnostního 

tréninku o další nadstavbové části (kvalitní strava, lékařská a fyzioterapeutická péče, 
nutriční doplňky, adekvátní vybavení atd.). 

• Specifický trend, který zahrnuje výše uvedené body je snaha o studium v USA, které 
do velké míry řeší uvedené problémy a nabízí zároveň slušné sportovní podmínky. 

Všechny uvedené trendy vedou k významnému “drop-outu”, tedy opuštění atletiky, nebo 
snížení celkového zaměření na atletiku (tj. přechod z výkonnostního rozvojového tréninku k 
udržovacímu výkonnostnímu nebo „hobby“ atletice). Atletika zřídka zajistí dostatečnou 
náhradu v době, kdy se atlet věnuje tréninku vs. kdy se věnuje práci či brigádě. Výjimkou 
jsou slušněji zajištění atleti RSC (na úrovni IS, nebo s významnějším DPP) a atleti, kterým 
zaměření na sport umožňuje silná podpora rodiny. 

Důvodem drop-outu je často právě nejasná nebo dokonce neexistující podpora atletů ve 
věku na přechodu mezi juniorskou a seniorskou kategorií. RSC mají omezená místa a 
netransparentní systém výběru mladých atletů. Sportovní univerzitní stipendia v ČR prakticky 
neexistují. Projekt UNIS řeší tuto mezeru pouze z části (pravděpodobnost získání stipendia 
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je závislá na fakultě více než na sportovních výsledcích; existuje řada omezení pro 
žadatele). 

Přitom atlet se rozhoduje často rok či dva před vlastním přechodem do seniorské kategorie, 
v jaké míře bude či nebude pokračovat ve výkonnostně-vrcholovém tréninku. Bez adekvátní 
perspektivy proto raději volí spíše cestu studijní aspirace na školách, které se dají jen těžko 
skloubit s vrcholovým sportem (typicky medicína, práva, řada oborů na ČVUT apod.) nebo 
cestu studia v USA.  

Z řady výzkumů je zároveň patrné, že významného výkonnostního rozvoje může řada atletů 
dosáhnout až později, mezi 22-24. rokem života.1 Je evidentní, že v tomto životním období 
přichází atletika o řadu sportovců na velmi dobré úrovni. Dosavadní podpora z reprezentace 
či VSCM se soustředila výhradně na náklady na výcvikové tábory či sportovní podporu. 
Napříč trenérskou obcí v ČR však existuje shoda (trenérská rada, komise mládeže, závěry 
z diskuze na semináři ČPTM či trenérském aktivu), že z bludného kruhu „dvaadvacítek“ je 
nutné vystoupit opravdu razantnější změnou. To nabízí projekt VSCM plus+. 

3. Rozpočet a způsobilé náklady 

Vybraní atleti mohou na základě projektové žádosti žádat o finanční pokrytí, které má přímý 
vliv na jejich sportovní výkonnost (životní náklady, sportovní příprava, zdravotní 
zabezpečení, zázemí, personální podpora, metodická či materiální podpora atd.). Jedná se 
tak o zabezpečení pod úrovní IS RSC, ale nad úrovní standardního VSCM (či SDJ, SMLS, 
Talent team). 

Ročně alokovaný rozpočet: 1.500.000 Kč. 

Maximální roční podpora jednoho žadatele: 400.000 Kč. 

Způsobilé náklady: 

a. prokázané životní náklady (nájem, stravování, doprava), 
b. zdravotní a regenerační zabezpečení, 
c. pronájem sportovních prostor, 
d. úhrada sportovních služeb, 
e. studijní náklady, 
f. materiální vybavení. 

Nezpůsobilé náklady: 

a. prostředky na sportovní přípravu (hrazené díky zařazení dle sportovní úrovně 
z prostředků reprezentace, klubu či dalších). 

 
1 Güllich a Barth, „Effects of Early Talent Promo�on on Junior and Senior Performance"; Enoksen, „Drop-out 

rate and drop-out reasons among promising Norwegian track and field athletes: a 25 year study."; Boccia, 

Cardinale, a Brus�o, „Elite Junior Throwers Unlikely to Remain at the Top Level in the Senior Category"; Boccia 

et al., „Elite Na�onal Athletes Reach Their Peak Performance Later than Non-Elite in Sprints and Throwing 

Events"; Kearney a Hayes, „Excelling at Youth Level in Compe��ve Track and Field Athle�cs Is Not a 

Prerequisite for Later Success"; Boccia, Cardinale, a Brus�o, „Performance Progression of Elite Jumpers"; De 

Bosscher, Descheemaeker, a Shibli, „Star�ng and Specialisa�on Ages of Elite Athletes across Olympic Sports"; 

Boccia, Cardinale, a Brus�o, „World-Class Sprinters’ Careers". 



 

6 
 

4. Kritéria pro zařazení a stanovení pořadí žadatelů 

Žadatelé musí splňovat následující kritéria: 

a. Žadatel je v době čerpání podpory ve věkové kategorii U23. 
b. Žadatel byl v kategorii U20 zařazen v SCM (pokud tam byl navržen a absolvoval 

testovací srazy SCM). 
c. Trestní a dopingová bezúhonnost. 
d. Atlet reprezentoval ČR v kategorii U20 na ME, LSU nebo MS, nebo v kategorii U23 

na ME (nebo splnil limit ČAS, ale neúčastnil se důvodu zranění či nemoci). Pokud se 
v daném roce ME U23 nekonalo, bude se posuzovat pouze tabulkový výkon. 

Stanovení pořadí žadatelů 

Na základě výsledků konkrétní sezony bude stanoveno pořadí teoretických žadatelů, a to 
výpočtem: 

Body na základě WA scoring tables (s tím, že se úvahu berou lehčí náčiní v 
případě vrhů/hodů i vícebojů) + body podle dosaženého umístění na vrcholné akci: 
 

• + 80 bodů = TOP 8 MS U20 nebo TOP 3 ME U20, ME U23 a LSU 
• + 50 bodů = TOP 16/SF MS U20 nebo TOP 8 ME U20, ME U23 a LSU 
• + 30 bodů = TOP 24 MS U20 nebo TOP 16/SF ME U20, ME U23 a LSU 

5. Oslovení žadatelů a zpracování projektu 

Prvních deset kandidátů dle stanoveného pořadí osloví oddělení mládeže ČAS nejpozději do 
konce září, tj. po oponenturách v rámci RSC. 

V projektu žadatel popíše současný stav a plánované zajištění: 

• Plán sportovního rozvoje (2-3 roky) 
• Studijní plány 
• Zdravotní a fyzioterapeutické zabezpečení 
• Sportovní zázemí 
• Životní náklady 
• Zařazení a podporu v dalších sportovně-dotačních programech 
• Rozpočet na další RTC 

6. Zařazení do programu a další podmínky 

Zařazení nebo potvrzení setrvání v programu probíhá ve standardním termínu jako 
SCM/VSCM listopad/prosinec s čerpáním od 1. ledna.  

Do programu budou zařazení atleti na základě: 

a. celkové posouzení projektu, 
a. posouzení pořadí dle kritérií, 
a. celkového finančního objemu žádostí, a to do vyčerpání rozpočtových prostředků. 
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Projekty posuzuje šéftrenér, vedoucí oddělení mládeže a asistent reprezentace U20 a U23. 
Stanoviska k žadatelům (podle jejich zařazení) dávají vedoucí trenéři SCM a reprezentační 
trenéry sekcí. 

Další podmínky: 
• Vybraný žadatel podepíše s ČAS rozšířenou smlouvu o reprezentaci s popisem práv 

a povinností obou stran. 
• Zdravotní prohlídka na vybraném pracovišti ČAS (zejména v případě nutnosti na 

základě posouzení komise). 
• Určený odpovědný reprezentační trenér sekce nebo určený trenér RSC, který bude 

garantem pro daného žadatele v programu.  
• Uvedení žadatele na seznam vybraného spolupracujícího RSC s výhledem 

pozdějšího přechodu do RSC. 
• Průběžná kontrola stanoveného dlouhodobého plán rozvoje (dle projektu) garantem. 

• vč. vedení a pravidelné odevzdání tréninkového deníku 
• celkový detailní plán sportovního rozvoje bude připravený ve spolupráci atlet + 

osobní trenér + vedoucí sekce dospělé reprezentace. Plán schvaluje šéftrenér 
ČAS. 

Zařazený atlet může být z programu vyřazen při porušení ustanovení smlouvy s ČAS. 

7. Hodnocení programu 
VSCM+ bude hodnoceno na každoročních oponenturách, a to garantem daného atleta. 
Vyhodnocen bude postup v předem určených bodech podle schváleného projektu.  

Průběžné sledování atleta je v kompetenci šéftrenéra ČAS. 
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